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壹、傳統命題一般性原則：
1. 符合英語科課程綱要基本能力指標﹙or教材內容﹚
2. 兼顧單項式語言成份與整合式語言能力
3. 語言使用時的精確性與流利度並重
4. 選材力求生活化、多樣化
5. 題型合理具效度﹙建構效度與內容效度﹚
6. 各大題配分合宜
7. 命題以實用、思考性為原則，避免艱深冷僻者
貳、傳統閱讀測驗命題技巧
  一、詞彙題
1. 命題所用之詞彙應以國中常用之字詞（千字表）為原則。
2. 所測詞彙之詞類應適當的分配 (3-3-2-2 或 4-3-2-1)
3. 題幹的上下文語意應明確，提供充分的解題線索。提供線索的方法如下：
（1） 定義:   A dentist is someone who helps solve your tooth problems.
 Fruit is the usually sweet-tasting part of a tree or bush which holds seeds and which can be eaten.  ???
（2） 同義字:  John studies very hard. （or John is very diligent.）  In fact, he is the most hard-working in his class.
（3） 反義字:  1. Jane goes to school very early, but her brother is always late for class. 
 
2. The water is too hot to drink. Lets’ put some ice in it.
（4） 例舉:  1. I enjoy sports a lot.  For example, I go hiking every week and ride the bike every day.
2. Oranges, apples, and strawberries are different kinds of fruits.  They all keep people healthy.
3. Different kinds of bears have different colors, but most elephants are gray.   (gray/friendly/ heavy/ large) (96-2-06)

（5）常識:  Typhoons usually bring strong wind and heavy rain.
（6）常識與字詞搭配：
1. Steve is so smart that he solved all the 30 math problems within ten minutes.
2. On cold days, my cats love to lie on the couch because it is warm and comfortable. (comfortable/friendly, modern, simple) (96-1-02)

3. The test was very difficult. Only five students in my class passed it.  (passed/crossed/ saved/ shared) (96-2-08)

4. Helen is very popular in her class because she always wears a smile on her face. (高中試題)
 （7）推理或聯想： 





1 .The man put on a brave face and accepted the challenge.
2. Not many audiences attended Steve’s art exhibition. He must be very sad.
3. Though Jack was poor and sick, he never gave up any chance to write. That is why he finally became a successful writer.   (gave/up/agreed to/looked for/ thought of) (96-2-12)

     （8）因果關係：
1. There are more and more cars in our city, so parking has become a serious problem. (jumping/ learning/ smoking) (96-1-07)

2. The doctor said the woman might become blind because her eyes were badly hurt.  (proud/ strong/ stupid) (96-2-02)

3. If you want to be successful in this job, you need to work harder than other people. (careful/ honest/ polite) (96-1-08)

      (9) 主題、評論關係：
1. Andrew spends long hours studying every night. He is a diligent student.
2. Not many audiences showed up. Steve’s art exhibition was not a success.
3. It has been raining for more than twenty days this month.  April is indeed the rainy season of the year.
4. The test was very difficult. Only five students in my class passed it.  (96-2-08改編)

5. He is not a great artist.  I’m only moderately impressed with his painting.
4. 題幹長度適中﹙以15字或不超過一行為原則﹚
5. 正答與其它選項之長短及難易應相近。
6. 選項應具有適度之誘答力。
  二、綜合測驗題
1. 選文應多元，涵蓋不同之主題及題材。
2. 選文的內容及語言難易難易適中。
3. 選文應符合學生的生活經驗及認知範圍。
4. 選文應具教育性、知識性及趣味性。
5. 選文長度與空格數之比例應適當。﹙約15至20字一題﹚
6. 上下文應提供足夠的解題線索，並避免以首尾句命題。
7. 命題重點在文意的了解及篇章的概念，如虛詞﹙代名詞、介詞、冠詞、連接詞等﹚、慣用語及轉折詞等；同時可兼顧語法。避免拼字、用語或文法錯誤之不當選項。
8. 選項詞類一樣，避免根據文法常識即可作答。
9. 選項具適度之誘答力。
  三、篇章閱讀理解測驗題
1. 選文應多元，涵蓋不同之主題及題材。
2. 選文的內容及語言難易難易適中。
3. 選文應符合學生的生活經驗及認知範圍。
4. 選文應具教育性、知識性及趣味性。
5. 選文長度與命題數之比例應適當。﹙約50字一題﹚
6. 命題應避免學生不用閱讀選文即可作答。
7. 命題應測試學生對短文的理解、引申及推理能力。
8. 命題應兼顧整體 (global) 理解與 局部(local) 理解。
整體理解：文章主旨、作者態度、對象（場合）、引申指涉
局部理解：根據上下文猜字義、尋找同義字、代名詞指涉(referent)
9. 命題應儘量避免使用與選文完全相同之字詞及句型。
10. 命題應平均涵蓋選文的重要內容。
11. 各選項之長短及難易度應相當。
12. 各選項應具有適度之誘答力。
閱讀測驗測驗內容︰
1. 常用單字、片語的意義與用法
2. 常用句子的意思

3. 對話、短文、故事的情節
4. 書信、請柬的內容
1. 常用圖表、表格的內容
二、常見試題類型

1. 字彙題 -- 選擇、單題填空、選填﹙word bank﹚

2. 片語題

3. 翻譯題 -- 英文翻譯成中文

4. 類比題 -- A : B = C : D

5. 對話式填空

6. 綜合測驗 ﹙cloze test﹚

7. 文意選填 -- 子句或句子

8. 配對題 -- 以子句或片語為單位，進行句子的

9.  段落式重組題 -- 以句子為單位

10. 閱讀測驗 -- 包括短文、書信、英文說明書／菜單等
實作（一）：
大家來找碴！（以北市國中段考為例）
────────────────────────────────
實作（一）：
閱讀測驗命題
1.
John Keats is one of the greatest English poets. He was born in London in 1795 and started studying to be a doctor when he was only fifteen. But after he finished his studies, he gave up the idea of becoming a doctor and decided to be a poet. He wrote and soon became an important poet. 


Keats spent the last three years of his life writing a lot of beautiful poems. But he did not have a happy life at that time. In fact, he got seriously sick, and could not get married to the girl he loved. Still, he wrote about love and beautiful things in his poems. These poems have made many sad people happy. One of his famous poems is about fall. In this poem Keats showed his love for this world even in his bad health. Keats died at the young age of twenty-five, but both the poet and his poems will always be remembered.   
       (158 words) (91-2-35-37)
2.
Weight control is very popular these days. People hope to become thin quickly. Some even take medicine without a doctor’s prescription. But reports show that many of them do lose weight, they soon gain it back or gain even more. 
So how can you safely control your weight? Diet and exercise are the answers. Eat only when you are hungry and eat only food that is good for your health. Never just stop eating; doing so can make you feel even hungrier and you will eat more. Also, it is also better to prepare your own food instead of eating out. And think about changing your lifestyle. For example, turn of the TV and the computer and get some exercise every day. But remember: Don’t be too strict with yourself. Give yourself some time to find the best way to control your weight. 










        (143 words) (93-1-40-42)
3.
Though China had its hands full taking care of its 1.3 billion people, the country will now begin tracking its vegetables. In order to ensure food safety during the 2008 Olympics, Beijing is to give every cabbage, carrot and pea pod its own ID number and file, the Beijing News reported on Wednesday.

If there is a "safety incident", the vegetable's file can be immediately checked and its origins traced, the newspaper said in a report, with pictures showing people at computers tracking each vegetable's path from farm to plate.

"Safety incidents" may be pesticide or pollutants in the soil. The environment group Greenpeace has found banned pesticides and excessive levels of other chemicals in vegetables supplied from China.

After going through careful examinations, standard and qualified vegetables can enter Olympic kitchens. The city will need more than 5,000 tons of vegetables during the Olympics, mostly from Beijing and the northern Chinese provinces of Hebei and Shandong.  （158字）
──────────────────────────
參、命題新方向：思考能力、認知能力
高中九九課綱
課程目標二：培養以英語文進行邏輯思考、分析、判斷與整合創新的能力。

二、邏輯思考、判斷與創造力
1.基本能力
（1）能把各類訊息加以比較、歸類、排序。

（2）能根據上下語境釐清不同訊息間的因果關係。

（3）能分辨客觀事實與主觀意見。
2.進階能力

（1）能分析、歸納多項訊息的共通點或結論。

（2）能將習得的原則類推到新情境中，解決問題。

（3）能綜合現有訊息，預測可能的發展。

（4）能評估不同資訊，提出合理的判斷或建議。

（5）能整合、規劃相關資訊及資源，並發揮創意。
原則：各個試題的認知層次﹙記憶、理解、分析、整合、引申推理等﹚類別比重，宜做合理的分配。
範例：（聽力）
1. （記憶）
	錄音內容：
A: Peter, you’re late again.
B: Sorry, I slept late. When I finally got up, it was already eleven-ten.

	題目：
What time did Peter get up?
(A) 10:00    (B) 10:11     (C) 11:00    (D) 11:10


2. 
	錄音內容：
Thank you for taking the subway.  We need your attention.  Please do not smoke, eat or drink on the train.  Watch for your children.  If you have any problem, you can ring the red bell at the door, and our men will come to your help.  Thank you again and have a nice trip.

	題目：
理解：
Where can you hear the notice/announcement?
(A) At the MRT.    (B) On the plane.     (C) On the bus.    (D) At school.
理解與記憶：
What shouldn’t you do when taking the subway?
(A) Talking to people          (B) Eating and drinking     
(C) Taking children with you    (D) Ringing the red bell
整合與推理：
If a mother loses her child, what should she do?
(A) Wring a notice.            (B) Crying out for help.     
(C) Ringing the red bell.        (D) Making a phone call.


閱讀素養
· 閱讀素養評量架構：

	閱讀歷程
	核心要素

	提取資訊
	(是什麼)
	

	
	
	

	
	
	

	解釋與統整
	(為什麼)
	

	
	
	

	
	
	

	省思與評鑑
	(你認為)
	

	
	
	

	
	
	

	提出待解問題
(形成議題)
	(換你問)
	


（下為自然組許瑛玿教授提供之閱讀理解素養自然組評量架構）
	閱讀歷程/情境來源
	核心要素（科學文本閱讀）

	
	健康醫療
	自然資源
	環境與

災害
	科學與科技發展

	提取資訊
	(是什麼)
	正確提取科學文本中和問題有關的資訊（包含：文字、圖、表中的訊息）

	解釋與統整
	(為什麼)
	能連結科學文本中不同資訊間的關係（如：因果、時序、相關等關係）

	
	
	能看出圖表中的規律、特徵、趨勢等

	
	
	根據科學文本中的不同訊息得出結論

	省思與評鑑
	(你認為)
	比較科學文本中不同觀點的差異

	
	
	批判科學文本中的觀點所依據的推論過程

	
	
	能辨識出科學文本中的觀點所適用的條件和時機

	
	
	依據科學文本中的議題，辨識出科學探究過程的關鍵特徵

	提出待解問題

(形成議題)
	(換你問)
	根據科學文本中所呈現的資訊，提出可研究的問題

	
	
	認出科學文本中存在而未明顯寫出來的議題


Continuous Text
	Nov. 17, 2003
Dear Cindy,  
  I’m sorry that I didn’t go to your party yesterday.  I felt very sick and lost my voice.  My mom took me to the hospital, and the doctor told me to go home and stay in bed for a week.  Did Helen, Judy and you all have a good time?  I bought you a present.  I believe you will like it.  I will give it to you when I come back to school next week. 
                                             With love
                                             Lucy


1. Who had a birthday party yesterday?
(A) Cindy

(B) Helen.  
(C) Judy.

(D) Lucy
2. Why didn’t Lucy go to the party?
(A) She forgot it.




(B) She was sick.
(C) It was too cold.



(D) Lucy did not invite her.
3. At least, how many people went to the party?
(A) 1


(B) 2  

(C)3


(D) 4
4. What will Lucy probably do tonight?
(A) She will stay in the hospital

(B) She will buy a present.
(C) She will stay home.


(D) She will see Lucy.
5. When will Lucy come back to school?
(A) Nov. 10

(B) Nov. 16  

(C) Nov. 17

(D) Nov. 23
Non-continuous Text
Tim, an American from California, loves Taiwan and its culture.  This summer he came to Taipei to study the language. He got a free copy of the following list from the Tourism Bureau.

	(  Useful Phone Numbers  (
In Taipei
Fire Department                119

International Operator           100

Police (English-speaking)  2381-7475

Car Towing Service        2722-0873

Car Rental Service          2713-1111

Radio Taxi Service          2301-4567

Taipei Railroad Station       2371-3558

Department of Bus Service  2759-5824

Chiang Kai-shek           03-3983001

    International Airport

Tai-Da (NTU) Hospital       2397-0800

Tourism Bureau          2349-1501

(((( (((( ((((


41. What did Tim come to Taipei for?

    
(A) To visit friends.

(B) To study Chinese.
 

    
(C) To work in the Tourism Bureau.
(D) To get these phone numbers.

42. How much did Tim pay for the list of phone numbers?

    
(A) One dollar.

(B) Two dollars. 

    
(C) Nothing.

(D) It is not mentioned here.

43. When Tim gets sick, he needs to call __________.

    (A) 2397-0800

(B) 2759-5824
 

    
(C) 100

(D) 2381-7475

44. Tim’s friend, Jane, is coming to Taiwan, too.  Tim may call __________ for the arrival time of her flight.

    
(A) 2349-1501

(B) 03-3983001

    
(C) 2381-7475

(D) 119

45. If Jane needs to rent a car, she may call _________.

      (A) 2713-1111

(B) 2301-4567
 

    
 (C) 2722-0873

(D) 2381-7475

Other Qs:

1. Tim just lost his wallet and passport, he needs to call ___________.

2. Tim wants to make a collect call to his parents, he should dial ________ first.

閱讀素養評量 英文科試題
第一大題  請閱讀下面的文章，讀完後依文意回答文章後面的問題。
Sue has a problem with her neighbor's chickens. Sue really enjoys gardening and loves taking care of her yard. But her neighbor's chickens come into the yard and eat the plants in Sue's garden. Of course, she complains to her neighbor, but the neighbor answers that it is impossible to keep chickens in one place.

Sue has an idea. She goes to her parents' house and borrows their cat. She is sure that the cat's claws will keep the chickens away.

The next morning, Sue is surprised to find pieces of the cat's fur all over the grass. She hears her neighbor's voice: "I 'm sorry about that! My chickens attacked your cat."

But Sue doesn't give up. On the other side of the street live two old women and a big sheep dog. Sue borrows the women's dog for the night.

The next morning, Sue is surprised to find that the dog looks afraid. Then she hears her neighbor's voice: "Sorry about that. My chickens again, you know."

Sue is almost ready to give up when she hears her children's voices as they come home from school.

"Come and hear Jane's great idea," says Tom.

"Look in Tom's bag," says Jane. Sue looks in the bag and is surprised to see a dozen eggs.

The next morning, Sue looks out the window and laughs. Tom is feeding the chickens. The neighbor is amazed. Jane comes out of the house, goes to a bush, and picks up two eggs. Then she goes to another bush and picks up some more eggs, and so on.

"Good morning," says Jane to the neighbor. "Your chickens' eggs are the best I've ever tasted. I'm so glad they like our garden!"

After that day, the chickens never left their own yard, strangely enough.

	· claws 爪子   fur 毛    amazed 驚訝  bush灌木叢 


以下三題為選擇題，請選擇一個最正確的答案。
1. Which of the following words is true of Sue's neighbor?

(A) polite  (B) friendly  (C) selfish  (D) angry

2. From whom does Sue borrow the sheep dog?

(A) The two old ladies.  (B) Sue's parents.  
(C) Jane and Tom.     (D) A school teacher.

3. Where are the eggs least likely from?

(A) A supermarket.   (B) The neighbor's chickens.  
(C) The school farm.  (D) Tom and Jane's grandparents.
以下三題為問答題，請用中文回答。
4. What does Sue’s neighbor mean when she said “My chickens again, you know.”?

2分：
He/ She means that his/her chicken went into Sue’s yard again.

Her chickens attacked the big sheep dog.

我的雞又攻擊你的花園了。
我的雞又騷擾到你了。
對不起，我的雞又犯錯了。
1分：
又一次犯錯。
又是我的雞。
0分：
狗會那麼害怕，也是因為鄰居的雞。
因為已經警告他一次了。
他不理會Sue的話。
因為那個小孩又把鄰居的貓咪和狗給惡作劇。
5. Why does Jane pick up the eggs from the bushes?

2分：
She wants her neighbors to think the eggs are from the chickens.

想要製造蛋是鄰居母雞下的假象
演戲給Sue的鄰居看，讓他以為他的雞下了蛋。
假裝從灌木叢撿到那些雞蛋是鄰居家的雞下的，故意讓他的鄰居覺得自己失去了那些珍貴的蛋。
1分：
To show the neighbor.

Sue要讓她的鄰居誤會。
要撿給鄰居看。
因為(他)要告訴(他)鄰居他有好處拿。
0分：
She wanted the neighbor’s chickens stay away from their garden. 

Because she put them there. 

因為雞把蛋生出來，Jane看到撿起來。
讓Sue’s neighbor 誤以為Jane吃了eggs.

鄰居的蛋掉進來。
拿開雞就不會回到Sue的院子裡。
6. Why does Tom and Jane’s idea work better than Sue’s?
2分：
前兩種方法都沒有讓鄰居的權益受損，但第三種方法讓鄰居覺得自己的權益受損，鄰居不想讓他的蛋被Sue的家人拿走。
因為Sue的計畫是要對付雞，而Tom和Jane的計畫是針對整件事的問題點—那些雞的主人。
The neighbor doesn’t care if her chickens ate other people’s plants, she might even let them do that on purpose to save money for chicken’s food, but she refuses to let Sue have her chicken’s eggs for free. That’s why Jane’s idea works better. 

Because they know that their neighbor is a selfish woman, they used this to trick her.

因為他們的方法是讓鄰居自己把雞帶走，而非靠自己把雞趕走。
1分：
it can make their neighbor afraid to keep the chicken in Sue’s yard. 

因為以暴制暴為下策。
因為鄰居雞太兇，其他動物無法制止。
Because their neighbor is too selfish.
0分：
They treated the chicken better than Sue.

因為他們從學校學回來的。
因為懂得和雞和平共處，這樣一來可以得到免費的雞蛋。
聲東擊西，Tom餵雞，引開雞注意力，Jane拿走蛋。
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